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Ärendet   

Rubricerad fördjupning av översiktsplanen för Töcksfors tätort har översänts 

till Länsstyrelsen för granskning enligt 3 kap 14 § PBL. Förslaget har sänts 

för yttrande till berörda myndigheter samt till berörda enheter inom 

Länsstyrelsen. Statens geotekniska institut (SGI), Trafikverket, 

Länsstyrelsen Västra Götaland, Post- och telestyrelsen (PTS), Skogsstyrelsen 

och Svenska Kraftnät har inkommit med yttranden med anledning av 

planförslaget. Endast Trafikverket har lämnat synpunkter i sitt yttrande, som 

dock inte vägts in i detta yttrande då de inte bedömts påverka Länsstyrelsens 

bedömning av påverkan på riksintressen. 

Förslaget är upprättat den 21 april 2020 och innehåller följande handlingar: 

• Planförslag  

• Planeringsförutsättningar 

• Dokumentation av dialogprocess 

• Miljökonsekvensbeskrivning 

• Markanvändningskarta 

• Barnchecklista 

• Samrådsredogörelse 

 

Länsstyrelsens roll  

Länsstyrelsen ska enligt 3 kap. 16 § PBL avge ett granskningsyttrande där 

det enbart ska anges om 

1. förslaget inte tillgodoser ett riksintresse enligt 3 eller 4 kap. 

miljöbalken,  

2. förslaget kan medverka till att en miljökvalitetsnorm enligt 5 kap. 

miljöbalken inte följs,  

3. redovisningen av områden för landsbygdsutveckling i strandnära 

lägen inte är förenlig med 7 kap. 18 e § första stycket miljöbalken,  
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4. sådana frågor rörande användningen av mark- och vattenområden 

som angår två eller flera kommuner inte samordnas på ett lämpligt 

sätt, och  

5. en bebyggelse blir olämplig eller ett byggnadsverk olämpligt med 

hänsyn till människors hälsa eller säkerhet eller till risken för 

olyckor, översvämning eller erosion. Lag (2020:76). 

Länsstyrelsen vill upplysa om att kommunen enligt 3 kap 20 § PBL ska 

redovisa länsstyrelsens granskningsyttrande tillsammans med 

översiktsplanen.  

Sammanfattning 

I samrådet lämnade Länsstyrelsen synpunkter på flera sakområden, men 

också på planhandlingarnas upplägg och läsbarhet. Till granskning har 

handlingarna arbetats om på ett sätt som har ökat läsbarheten påtagligt. 

Upplägget ger en tydligare bild av Töcksfors som plats, vilka tankar om 

utvecklingen som kommunen har och vilka ramar som påverkar densamma. 

De sakområden som Länsstyrelsen hade synpunkter på rörde bedömning av 

påverkan på miljökvalitetsnormer för vatten, utpekade områden för 

landsbygdsutveckling i strandnära lägen, utbyggnadsplanernas koppling till 

bostadsförsörjningprogram samt geotekniskt kunskapsunderlag, men även 

beskrivning av naturmiljön och påverkan på samt motiv till ianspråktagande 

av jordbruksmark. I granskningsskedet lämnar Länsstyrelsen synpunkter 

endast på prövningsgrundande frågor enligt avsnittet Länsstyrelsens roll. 

Riksintressen  

Planförslaget berörs av ett antal riksintressen. Dessa är Dano-området som är 

av riksintresse för det rörliga friluftslivet enligt 4 kap. 1-2 §§ MB, Dalsland-

Nordmarken som är av riksintresse för friluftslivet enligt 3 kap. 6 § MB och 

Foxen-Stora Lee som är av riksintresse för naturvården enligt 3 kap. 6 § MB 

samt väg E18 Stockholm-Oslo som är av riksintresse för kommunikation 

enligt 3 kap. 8 § MB. Vägen är även utpekad som en rekommenderad 

transportled för farligt gods. 

Länsstyrelsen har i uppgift att bedöma om kommunen i förslag till 

översiktsplan behandlar berörda riksintressen på ett sådant sätt att dess syften 

långsiktigt tillgodoses. 

Efter samrådet har kommunen tydliggjort förväntad påverkan på berörda 

riksintressen. Länsstyrelsen har inga fler synpunkter på hur kommunen 

ämnar tillgodose syftet med riksintressena. 

Miljökvalitetsnormer för vatten 

Granskningsförslaget har utvecklats vad gäller beskrivning av förslagets 

effekter på miljökvalitetsnormer (MKN) för vatten och påverkan har 

analyserats på kvalitetsfaktornivå. Genom att bättre beskriva vilken möjliga 

negativ påverkan föreslagen exploatering kan medföra framgår det att 

kommunen ser MKN vatten i ett sammanhang.  Kommunen gör tydligare 

ställningstaganden och rekommendationer för att hantera frågan i fortsatt 

planering. Länsstyrelsen anser att handlingen har förbättrats avsevärt i frågan 

och ser fram mot fortsatt utvecklingsarbete för en bättre vattenkvalitet. 



 
LÄNSSTYRELSEN VÄRMLAND 
 
 

GRANSKNINGSYTTRANDE  
Sida 
3(5) 

Datum 

2020-10-07 
Referens 

Dnr: 401-5485-2020 

 

 

Länsstyrelsen ser dock fortsatt ett utvecklingsbehov i fråga om MKN vatten. 

Avseende morfologisk status uppges att vid utbyggnad av LIS-områden bör 

naturlig strandlinje sparas/brukas/hårdgöras. Detta är bra men för att bättre 

spegla vattendirektivets ickeförsämringskrav behöver kommunen byta ut bör 

mot ska. Det är dessutom endast i förhållande till LIS som detta 

förhållningssätt uppges. Det är Länsstyrelsens uppfattning att detta 

förhållningssätt gäller alla vatten som omfattas av direktivet varför 

skrivelsen behöver ingå även i en övergripande och generell inriktning för 

alla byggnationer/åtgärder som föreslås genom utpekande av förändrad 

markanvändning. 

Miljökonsekvensbeskrivningen fokuserar tydligt på avlopp och 

dagvattenfrågor men biologi och morfologi kopplat till MKN vatten 

behandlas inte. En ytterligare synpunkt är att det i MKB framstår som att 

åtgärder för avlopp och dagvatten är det enda som krävs för att uppnå god 

status Länsstyrelsen vill därför påminna om att så länge andra 

kvalitetsfaktorer påverkas och inte åtgärdas, kommer god ekologisk status 

inte att uppnås. Detta behöver behandlas och framgå av MKB. 

Landsbygdsutveckling i strandnära lägen 

Övergripande synpunkter 

Landsbygdsutveckling i strandnära lägen (LIS) är ett instrument för 

kommunen att utöka möjligheten att bygga inom strandskyddat område. För 

att utreda om förutsättning för detta ytterligare undantag finns, tas en s.k. LIS-

plan fram som en del av översiktsplanen. Utredningsnivån är därför av 

översiktlig karaktär men ska ändå genomföras så att det går att bedöma om 

utpekandet är lämpligt. 

I gällande översiktsplan har 34 LIS-områden pekats ut. I rubricerad FÖP 

redovisas två befintliga områden varav ett, Sandvikens camping utökas. 

Därutöver föreslås tre nya LIS-områden. 

Länsstyrelsen hade i samrådsskedet synpunkter på bl.a. tydligheten i 

utpekandena. Stora förbättringar har nu gjorts i detta avseende. Dock är det 

fortsatt så att kartor över LIS-utpekanden, illustrationskartor för samma 

områden och markanvändningskartan inte överensstämmer. Detta befarar 

Länsstyrelsen kan bidra till oklarheter i framtida tolkningar av vad kommunen 

pekat ut som LIS-område i FÖP och inte och inom vilka områden skäl till 

undantag från strandskyddsbestämmelserna kan tillämpas och inte. Gräns för 

strandskydd saknas fortsatt i kartorna med LIS-utpekanden. 

Enskilda LIS-områden 

Sågudden 

Länsstyrelsen välkomnar den utökade beskrivningen av utpekandet och 

konstaterar att frågor om markföroreningar, buller, MKN vatten och enskilda 

VA-lösningar är sådant som kommer behöva studeras i fortsatt planläggning. 

Kallnäset 

I samrådet hade Länsstyrelsen synpunkter gällande beskrivningen av 

utpekandet. Till granskning framstår en klarare bild. LIS-området har utökats 

betydligt och uppges rymma upp till 30 bostäder istället för de 20 bostäder 
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redovisade i samrådsförslaget. Inkluderat den gällande detaljplanen på udden 

kan ett 70-tal bostadshus uppföras. Påverkan på landskapsbilden ökar och 

intrycket av området som tillgängligt för allmänheten riskerar att minska 

ytterligare jämfört samrådsförslaget. Dessutom uppges i text att kommunen 

avser att möjliggöra brygganläggningar och småbåtshamn i viken öster om 

näset, vilket också framgår av illustrationskartan. Dessa ingår dock inte i det 

utpekade LIS-området. Det uppges att båtplats är av stor betydelse för 

planerade bostäder. Länsstyrelsen förstår önskemålet men hänvisar till 

gällande praxis som pekar på att båtplats inte anses vara ett nödvändigt 

komplement till bostad. Om kommunen ändå önskar få frågan prövad anser 

Länsstyrelsen att området där vattenanläggningar ska förläggas bör ingå i LIS-

området, för att tydligare och mer konsekvent efterlikna utformning av LIS-

området för Sågudden samt för att kunna ge stöd i dispens-/upphävande-

processen men även bygglov i senare skede. Länsstyrelsen anser fortsatt att 

LIS-utpekandet bör överensstämma helt med gräns för FÖP i avseendet 

utpekad lämplig markanvändning. 

Sammantaget anser Länsstyrelsen att LIS-områdets omfattning är för stort och 

att utpekandet minskar uddens oexploaterade areal betydligt vilket innebär att 

strandskyddets syften kompromissas bort i för stor utsträckning. Länsstyrelsen 

bedömer att ett mindre komplement, mer likt samrådsförslaget, är rimligare 

att ianspråkta. Länsstyrelsen menar vidare att utpekandet även kan ifrågasättas 

utifrån begränsningskravet i 7 kap. 18e § p. 2. Därför avstyrker Länsstyrelsen 

utpekandet i den omfattning som föreslås. 

Gläntan 

De förtydliganden som kommunen gjort efter samrådet är enligt 

Länsstyrelsen tillfyllest och avgränsning samt avsikter med utpekandet 

framgår tydligare. 

Hälsa och säkerhet 

Geoteknik  

Länsstyrelsen välkomnar att kommunen kompletterat granskningshandlingar 

med ställningstagande att det i samband med detaljplanering alltid ska 

utföras en bedömning av ras, skred och erosion i enlighet med PBL. 

Kommunen har även kompletterat handlingar med kartor som visar MSB:s 

översiktliga stabilitetskarteringar. Länsstyrelsen saknar dock fortfarande en 

beskrivning av hur kommunen tänkt hantera de områden som pekas ut i 

MSB:s kartering och rekomederar att kommunen exempelvis tar fram en 

handlingsplan för klarläggande av stabiliteten.  

Länsstyrelsen vill framhålla vikten av att vid prövning av markens 

lämplighet ta hänsyn till byggnationens livslängd där förväntade effekter av 

ett förändrat klimat också behöver beaktas. Med ökad nederbörd, ökande 

flöden och förhöjda nivåer av vatten i mark och vattendrag kan riskerna för 

ras, skred, erosion och översvämningar också öka. Detta bör vägas in vid 

bedömningen av framtida markanvändning, både gällande befintlig som 

tillkommande bebyggelse. Översvämningsförebyggande åtgärder kan 

medföra geotekniska risker som behöver beaktas. 
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Länsstyrelsen vill även tillägga att geologisk karta är bra lämpad att illustrera 

till exempel jordartens påverkan på risk skred, ras och erosion. Tillhörande 

text beskriver kartans element men här dras inga slutsatser. En mening som 

påpekar kopplingen mellan erosionskänslighet/skredrisk för området där 

marken övervägande består av lera och silt (gul kartsignatur) skulle öka 

förståelse för utbredningen av de riskområden som diskuteras i text på andra 

ställen i planen och som visas i kartan.  

En liknande koppling mellan kapitlet Förorenad mark och miljöfarlig 

verksamhet med tillhörande karta skulle gett vid handen att vissa potentiellt 

förorenade områden är belägna inom mark som består av isälvssediment. 

Förekomst av sandig-grusiga jordarter och grundvattens flödesriktning kan 

starkt påverka risk för spridning av eventuella föroreningar och detta är 

viktigt att ha hänsyn till i planarbete och riskbedömningar.  

 

 

 

Länsråd Johan Blom har fattat beslut i detta ärende. Plan- och 

infrstrukturhandläggare Emil Jessen har varit föredragande. 

Verksamhetschef Bengt Falemo har deltagit i beslutet. I den slutliga 

handläggningen har också planhandläggare Meda Andersson medverkat. 


